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רך העו דבר 

בפינת הארכיון - כיצד נולד השם געש?     
שבתאי אבני יעדכן בנושא הפגודה ויספר על ההיסטוריה של המקום

עדכון מהנעשה בענפי המשק
עילאי ברק יחלוק איתנו על התנדבותו במגן דוד אדום 

עמיר פז יספר על שני גנים ייחודיים בקיבוצנו

72 שנים שנים חלפו מאז ה-5 ביולי 1951, היום שבו קיבוץ געש עלה על הקרקע. אמנם גם לאחר העלייה
הרשמית על הקרקע נשארו במחנה הזמני בעלי קאסם רבים מהחברים, החברות והילדים, שכבר נולדו
 ועדיין, חג הוא חג. שנה לאחר הטקס המרגש, כתבה נעמי שחר את זיכרונותיה מאותו חמישי ביולי. בסוף
דבריה נזכרה נעמי בשאלה שהעסיקה את כל המשתתפים בחגיגות: "הנעמוד בזה? הנוכל למשימה?
הנוכל לבנות בית קיבוצי גדול וחזק על חולות נודדים אלו?!" את המילים הללו כתבה נעמי לגיליון ניבים
של יולי 1952, ועצם הוצאתו של גיליון זה, 71 שנים מאוחר יותר, תחת אותו שם ואותו קיבוץ, נדמה

שמספק את התשובה הניצחת לשאלתה. דבריה המלאים מובאים בעמוד הבא.
 
 

  נוסף על כך, בגיליון הנוכחי תוכלו למצוא:
 

     
 
 

אני קורא לכל מי שמעוניין לכתוב, להציע, ולהגיב או לתרום בכל דרך למלאכת העשייה של העלון, לפנות
tom24122000@gmail.com :אליי בכתובת המייל

 
בברכת קריאה מהנה,

תום ברק
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יום זה החל מוקדם מאוד. ההכנות היו
מרובות והריצות אין סופיות. בשעות
המוקדמות של אחר-הצהריים עברו כל

יושבי הקיבוץ (חוץ ממיניקות) לחלבי.
רושם רב עשה המקום.. שומם עד קץ, אך
פראי ונהדר נופו. רק פחון אחד עמד על
תילו ומולו השתרע ים אין-סופי וגבעות
חול אדירות. הקהל הרב, גם הוא היה
רב-גוני – אורחים, קרובים ועסקנים
מהארץ ומחוצה לה. גם הבימה בלטה
בפארה. דגלי כל ארצות אמריקה
הלאטינית התנוססו ברוח ועל ידם

התערוכה הנהדרת וססמתה:
מגלות אמריקה לגאולת ישראל!

עוד מהדהדים באוזנינו דברי יעקב חזן ז"ל:
"גם מרכז הארץ הוא גבול" (או, כמה רצינו
להשתכנע מדבריו). ברכות רבות וחגיגיות
נשמעו באותו מעמד. וגם את התנועה
בארגנטינה לא שכחנו: עבורה מסרנו דגל
רקום בידי חברות הקיבוץ לידי מזכיר
ההנגה העליונה דאז, החבר זילברטל ז"ל...
רבים וחשובים שמחו בשמחתנו. לא יישכח
הרגע בו חווה קראה את "מגילת היסוד",
ולא תישכח שבועתנו להמשך בניין הבית

בקרקע זו.
החלק האומנותי היה גם הוא יפה וחגיגי:
המקהלה שרה שירים רבים ובין היתר
ביצעה את הקנטטה המהוללת
"אלכנסדר נייבסקי", והחוג הדרמטי הציג
את "חטיפת בנות שילה", האם יישכח אי

פעם "שפיפון" המצחיק?
אושר רב נטע יום זה בליבותינו, אושר
מעורב בספק, ברצון לתת תשובה לשאלה
הגדולה, ששאלנו אז כולנו – הנעמוד בזה?
הנוכל למשימה? הנוכל לבנות בית קיבוצי

גדול וחזק על חולות נודדים אלו?!
 

(פורסם ב'ניבים' יולי 1952)

דבר, 6.7.1951



הקרקע על  יה  י העל מטקס  ות  נ תמו
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מקור: ארכיון געש

מכינים את המקום לטקס

מפזזים על הבמה

שולחן הנכבדים
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פינת הארכיון - כיצד נולד השם 'געש'?

שמו של קיבוץ געש לא קשור לא למקרא ולא להנצחה, לא להיסטוריה ולא לטבע. השם געש (כך
אומרים) נובע מהמזג החם והגועש של הגרעינים הלטינו אמריקאיים שייסדו אותו מארגנטינה,
ברזיל, מקסיקו, קובה, אורגואי, צ׳ילה… ולחשוב שוועדת השמות הממשלתית הציעה לנו את השם

המפונפן ״מצפה ים״...
חזרנו אל הארכיון כדי ללמוד מאברהם דרורי  כיצד נולד השם 'געש'



על הפעלת הפגודה/שבתאי אבני

לפני מספר שבועות פרסמתי בעלון הקיבוץ רשימה
קצרה על הצורך להפעיל את הפגודה לאחר שהושקע
סכום רציני בשיפוצה. בעקבות הכתוב שוחחתי עם
רווית בייטנר, מנהלת הקהילה, ובשיחה הוצגו
האפשרויות השונות למען  המטרה הנ"ל. אני מקווה
שהדברים מתקדמים. קיים צורך לשמור על המורשת
של כל קהילה וקהילה. נאמר רבות, בסגנונות שונים

ש"עם שאין לו עבר עתידו מוטל בספק".
פורסם  לפני זמן שמשרד המורשת אישר הקמת מיזם
בהיקף של חמישה מיליון שקלים להנגשת מורשת
הקיבוצים שהיא גדולה ועמוקה בהיסטוריה של הקמת
מדינת ישראל. הדרך שנבחרה היא לאפשר חשיפת כל
מרכיביה במערכת דיגיטלית שתחבר בין כל הגורמים.
בפרוייקט כזה יש מקום לשלב את הפגודה של געש,
משולבת ברצף על אתרים הקיימים בקיבוצים שונים

ומספרים את סיפור המקום.

הפגודה של געש שימשה בתור חדר אוכל בתקופת המעבר של מחנה הקיבוץ מעלי קאסם (ליד בני ציון) למקומה
הנוכחי. הקיבוץ אז היה מחולק, חלק נשארו במקום הישן בעלי קאסם, וחלק כבר התיישבו במקום החדש. לסיפוק
הצרכים של האוכלוסייה החדשה הנמצאת ב"חלבי" – שמה הערבי הקודם של הקרקע שעליה יושב קיבוץ געש. רק עם
סיום העברת כל האוכלוסייה הועבר מבנה חדר האוכל הגדול, שמוקם אז בשטח מהכביש הראשי ועד לראשית

 המדרכה לבתי הילדים.

בתקופת הביניים הזאת הפגודה שימשה כחדר אוכל, וגם בתור משכן למועצת העם: שיחת קיבוץ.
באולם הזה נכנסו מעל 100 חברים לדיון בבעיות השעה, כדי שלא יחזרו בחברה מתגבשת. שם
נעשה ערב אזכרה למותו של סטלין, 'שמש העמים', ושם התקבלה ההחלטה שלא להצטרף
לקבוצת סנה. (נא לעיין ב'ספר אדום' של אסף ענברי). הפגודה גם שימשה כמועדון להרצאות,

שהמעניינת מכולם הייתה גברת אחת מכפר שמריהו שבאה ללמד אותנו על התנהגות ונימוסים.
לקראת פסח כל הקירות היו  מקושטים בציורים של עליזה בינת, חברת קיבוץ באותם הימים.

נעים היה לשבת לארוחת בוקר של הרפתנים - בלימה קלימן, ציקמן (ז"ל) והח"מ, ולראות מהחלון
את הפרות עוברות והולכות למרעה, לחוש את הרוח ולראות את הים, כאשר כל הנוף פתוח לפנינו!

היו ימים!
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מהנעשה בענפי המשק 

תש"ר
החודש אירחה תשר געש את מחלקת עיניים של ביה"ח שניידר .

האירוח כלל הרצאה של בת אור יחזקאלי, אחת האופטומטריסטיות הוותיקות של תשר געש, והדגמת
הפתרונות שאנו מציעים בצורת משקפיים, מגדלות, ומכשירי הגדלה אלקטרוניים.

התקבלו הרבה שבחים והבנה מעמיקה של הפתרונות שאנו מציעים לפציינטים שהרופאים אינם
יכולים לעזור להם.

 חברת תשר געש עושה מאמצים על מנת להיות בקשר מתמיד מול הרופאים בכלל מחלקות העיניים
בארץ על מנת שיהיו מעודכנים בכל פיתוח או ייבוא מוצר חדש.

6

געש תאורה זכתה במכרז החלפת תאורת רחוב במועצה
מקומית כפר ורדים בצפון.

בימים אלו מתקינים כ 1,200 גופי תאורת לד חסכוניים
מסוג וולקן וגביש, הכוללים מערכות שליטה ובקרה. 

Win-Win פרויקט של התייעלות אנרגטית הוא פרויקט
היישוב מרוויח, התושבים מרוויחים, והסביבה מרוויחה כי

צורכים פחות חשמל. 
שמחים להמשיך ולהאיר את יישובי ישראל!

רווחה ובריאות:
במהלך חודש יולי קיימנו סדנה לעובדים הזרים

בנושא "דמנציה".
היתה השתתפות רבה ומבורכת.

למדו על השלבים השונים בתהליך הדמנציה, איך
לזהות אותם ובעיקר איך אפשר לעזור לאדם

הדמנטי בצורה הכי נכונה.
הסדנה הועברה על ידי מרפא בעיסוק שעוסקת בגיל

השלישי, דוברת אנגלית.
תודה למשפחות שהתארגנו כדי שהעובד יצליח

להגיע לסדנה

נכסים
 

בטירה מתקדמים עם הקמת הגן; נשתלו עצים רבים,
הכשירו את החנייה ומסיימים להסב את הקרקע הסמוכה

לחקלאות שתחזור לשימוש ענף הדשא.
במגרש בייעוד תעסוקה (מבנה 2) אושרה התב"ע
שמקטינה את השטח בכ-2 דונם. מהלך זה נועד לסלול
את הדרך להשלמת ההסדרה מול רמ"י שתאפשר לנו
לממש את השימושים המותרים בתב"ע וכוללים גם

מסחר.
במבנה חדר האוכל, אמברוזיה פינו את השטח של
המטבח והמחסן וכעת המשרדים יעברו לשימוש

האחזקה.



לאחר שהשתחררתי משירות צבאי עברתי קורס חובשים במד"א, ומאז אני מתנדב בארגון כחובש
ומשמש  ככונן במועצת חוף השרון. באזורנו זמן ההגעה הממוצע של אמבולנס מנתניה או מהרצליה
הוא  כ- 10 דקות. בכדי לצמצם את זמני התגובה לאירועים, יש ברשותי תיק ציוד עזרה ראשונה
שקיבלתי ממד"א, ומאחר והטלפון שלי מחובר למערכת ההתראות בזמן אמת, אני יכול לתת מענה
לקריאות באופן מיידי. כמוני יש עוד כמה כוננים ממד"א ואיחוד הצלה באיזור, ויוצא לא פעם שכולנו
מגיעים יחד לאירוע ומטפלים עד שמגיע האמבולנס. לפעמים, לעובדה שאנחנו מצליחים להגיע

למטופל עוד לפני שמגיע האמבולנס יש הבדל עצום של חיים ומוות.
 

כדאי לדעת שבמועצה שלנו קיימת יחידת חילוץ אשר מונה מתנדבים בכמה צוותים: צוות כיבוי אש,
צוות גובה (המיועד לחילוצים בעיקר מהצוקים שלנו) וצוות רפואה. היחידה כולה בנויה ממתנדבים
כמוני שגרים במועצה וכל כמה זמן מתקיימים אימונים לפי צוות או אימונים לכלל היחידה. באיזור
שלנו יש המון סוגים של אירועים מקלים עד קשים ביותר - תאונות דרכים, מחלות, נפילות, לידות וגם

לצערנו טביעות קשות. 
 

לפני כשלושה שבועות בעודי בבית קיבלתי קריאה על טביעה של שני אנשים בחוף שלנו, כאן בגעש.
מהר מאוד התארגנתי ובמקביל התקשרתי לשני כוננים נוספים מיחידת החילוץ של המועצה. הגענו
לחוף בעזרת אמבולנס 4X4 וטרקטורון, ובעזרת המצילים בחוף נסענו לאזור הטביעה. כשהגענו
למקום מצאנו גבר שהוצא מן הים והתחלנו לבצע בו פעולות החייאה. לאחר כמה שניות נמשה
מהים על ידי המצילים טובע נוסף, כך שביצענו בשני הגברים בו זמנית פעולות החייאה. צוותי
אמבולנס שהגיעו למקום פינו את שני הגברים במצב קשה. אחד מהם נפטר לאחר מספר ימים בבית

החולים. 
רק כדאי להדגיש: אנחנו ככונני יחידת החילוץ של המועצה הגענו למקום תוך 4 דקות ורק לאחרינו

הגיעו האמבולנסים. 
 

מכאן אני מבקש להגיד שבמיוחד בתקופה הזו, חשוב שכולנו נהנה בים, אבל לפעמים לא רואים וגם
לא מבינים כמה הוא מסוכן. לכן, חייבים להישמע להוראות המצילים שלנו. וחוץ מזה, כמובן שכל

פעם שאתם מרגישים צורך באמבולנס, תתקשרו למד"א, מי יודע אולי גם תפגשו אותי.
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זווית אישית - התנדבות במד"א/עילאי ברק
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רקע :

בשנת 2002 הועברו ביוזמת רמי מורן ז"ל, ואחותי עירית, תיבדל לחיים ארוכים ובריאים, צמחי כלנית

מצויה שגדלו באתר שהיום ניצבת עליו שכונת צוקי ארסוף, לחלק המזרחי של הגן הלאומי חוף השרון

הגובל בגעש, בהיתר מרשות הטבע והגנים.

המצב כיום :

בגן גדלים כ 134 מינים של צמחי בר, מתוכם 80 מיניים בסכנת הכחדה, מתוכם 11 מינים שגדלים רק

בישראל (אנדמיים), ומתוכם 2 מינים אנדמיים לשרון בלבד ! 4 מינים גדלו בשטח באופן טבעי, מין אחד

הובא מהמאגר, ומין אחד הובא מהחלק הדרומי של הגן הלאומי. בגן גדל הריכוז הגדול והיפה ביותר של

איריס הארגמן בישראל – מין אנדמי לשרון ולשפלה. כאן המקום לציין, כי לשום קיבוץ זולתי געש אין גן

מקלט אזורי בצמוד אליו !

התחדשו לאחרונה :

פינת צמחי המים ומיני צמחי הגדה שכמעט וחוסלה ע"י התנים, חודשה לאחרונה בכלים אטומים ליד ראש

ההשקיה בצד מערב של הגן, ומושקית ידנית, במקום בהשקיה הממוחשבת שחוסלה בהצלחה רבה ע"י

התנים. עדיין חסרים מספר מינים מהאוסף המקורי, וייעשה מאמץ בהמשך להשיבם. נאספו זרעים של כל

המינים החד שנתיים כדי להמשיך בגידולם, וגם הרבה זרעים של תורמוס צהוב, שבעבר גדל טבעי בחלקת

פרח השעווה דאז.

המאגר :

לאחרונה התקבל היתר נוסף מהרט"ג, לגדל בגדת המאגר מספר מיני גדה שרוניים, ואחד שככל הנראה

נכחד מהשרון – איריס הביצות. שניים מהם נשתלו בכלים והוצבו בחלק הדרום מזרחי של המאגר, ולשאר

מיוצרים שתילים בימים אלה.

יבואו על התודה :

רן ברק ממפעל התאורה – על אספקת כלים לצמחים.

רוני יערי – על עזרה רבה בשטח.

עירית אחותי – על עידוד ברגעים קשים.

גיא פילס – על עזרה מקצועית חשובה ביותר.

רשות הטבע והגנים שאיפשרה לי להגשים חלום.

אמנון המורה לטבע בבית הספר, ושלל הילדים החמודים שהוא מביא לסיורים בגן.

התנים והחולדים שלימדוני ענווה מהי, ולגדל צמחים בכלים.

אורי בידץ – שעזר לי להסדיר את ענייני מול הרט"ג.

ד"ר אורי פרגמן ספיר – היועץ המדעי של הגן הבוטני בגבעת רם בירושלים – עזר בקבל ההיתר מהרט"ג.

צוות הגן הבוטני בהר הצופים – על עזרה ותמיכה ברגעים קשים.

ידידי בגנים הבוטניים הפרטיים, עתי יפה מנתיב הל"ה, ואילן טל מכפר יהושע – על עזרה וייעוץ מקצועיים

רבי ערך.
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אל תשכחו לברך את ילידי חודש אוגוסט..
1.8 מיכאל ליבשיץ, ירון אופמן,

נועם מולכו
2.8 כרמית בלבן, גל כתב
3.8 אילה קלינה קסלסי

4.8 מיכאל רותם
5.8 נועה מזור, גיא אבני, שקד

קסטין, דין דימנד
6.8 מאי רובינסקי

7.8 אנה קרמר, עינת דר, נמרוד
ניימן, אורי חרוש

8.8 נופר מילפלדר אבני
9.8 מילה גולדשטיין, רפאל הר נוי,

אריאל בן מוחה
12.8 רוני יערי, רוני מוסט, גילי רבין

13.8 גלעד דימנד
14.8 אמיר סקיבה, אופיר קסלסי

15.8 מלכה פריירה בורלקוב, שאני
מוסקמן, עוז שורר, כרם צור

16.8 אילן אופמן, עמית גולדברג,
יהלי דור
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18.8 דולב קסטין, רותם סירוטה
19.8 שרון שוואב

20.8 גלי שקד, תום סקיבה, תמר
סקיבה

21.8 נעמה יוגב, דנה דור, אורי
אדלר

22.8 אריאל גולדשטיין
23.8 רני כהן

25.8 נגרו רובינשטיין, אירינה
ליבשיץ

27.8 מיטל משלנקה, שירה שחר,
מאיה גוזי

28.8 אלה תירוש
29.8 יגאל להב, תמיר דור, ערן

אבני, מיה גילדין, נעם יערי
30.8 עמיר פז, נדב לביא, יפתח
שחר, איילה ברקן אמזלג, אילת

וסרלאוף, מאיה קייט
31.8 עמלי דיין


